



4 آذار/مارس 2023، الدوحة، دولة قطر

قاعة المعارض 1، مركز قطر الوطني للمؤتمرات (QNCC)

الجلسة الافتتاحية 10:00-10:30

معالي السيد دوارتي باتشيكو، رئيس الاتحاد البرلماني الدولي

معالي السيد حسن بن عبد الله الغانم، رئيس مجلس الشورى في دولة قطر، مجلس شورى في دولة قطر
السيدة رباب فاطمة، وكيلة الأمين العام للأمم المتحدة والممثلة السامية للأمم المتحدة المعنية بالبلدان الأقل
نمواً، والبلدان النامية غير الساحلية والدول الجزرية الصغيرة النامية
معالي السيد كسابا كوروتشي، رئيس الدورة الـ 77 للجمعية العامة

12:30-10:30 البلدان الأقل نمواً في سياقها: التحديات التي لم تحل والفرص غير المستغلة

إستناداً إلى برنامج عمل الدوحة الذي اعتمد خلال الجزء الأول من المؤتمر الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً (LDC5) (آذار/مارس 2022)، مع التركيز على الالتزامات ببناء القدرات الإنتاجية، وزيادة الإنتاجية، ودعم النمو الشامل، والحد من أوجه الضعف الاقتصادية والبيئية، ستقدم هذه الجلسة استعراضاً عاماً للمسائل الاقتصادية الهيكلية التي تواصل البلدان الأقل نمواً معالجتها، فضلاً عن الفرص التي قد تتمتع بها هذه البلدان لتحريك إمكاناتها الإنمائية. ستشكل مرجع النقاش الرسالة البرلمانية الموجهة إلى المؤتمر الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً التي تم اعتمادها في الجمعية العامة الـ 143 للاتحاد البرلماني الدولي في مدريد (تشرين الثاني/نوفمبر 2021)، والنظر في الطريقة التي يمكن بها للبرلمانيين أن يساعدوا في تنفيذ جدول أعمال العدالة الاقتصادية والاجتماعية البعيد المدى لبرنامج عمل الدوحة.

أسئلة رئيسية

- هل يدعم النظام الاقتصادي العالمي البلدان الأقل نمواً بشكل كافٍ؟
- كيف يمكن للبلدان الأقل نمواً أن تنوع اقتصاداتها وأن تحسن إنتاجيتها؟
- كيف يمكن للبلدان الأقل نمواً أن تزيد من الاستثمارات في البنية الأساسية والصحة والتعليم وغير ذلك من المنافع العامة؟
- كيف يمكن للبلدان الأقل نمواً أن تتخلص من التهديد المتزايد لتغير المناخ؟

المقدمون

- معالي السيد صابر شودري، الرئيس الفخري للاتحاد البرلماني الدولي، عضو في البرلمان، بنغلادش
- معالي السيدة ريبكا ياي كامارا، عضو في البرلمان، سيراليون (مدعوة)
- السيد تافير تسفاتشو، عضو لجنة الأمم المتحدة للسياسات الإنمائية، المدير الإداري بالنيابة، مصرف الأمم المتحدة للتكنولوجيا لأقل البلدان نمواً
- الدكتور أرجون كومار كاركى، المنسق العالمي، منظمة رصد البلدان الأقل نمواً

13:00-12:30 تمثيل المرأة والشباب في برلمانات البلدان الأقل نمواً: الوضع الراهن

يتضمن برنامج عمل الدوحة أهدافاً محددة بشأن إدماج النساء والشباب على جميع مستويات صنع القرار في الحياة السياسية والاقتصادية والعامة. لطالما كانت هذه الأهداف نفسها مركزية في مهمة الديمقراطية للاتحاد البرلماني الدولي.

واستناداً إلى تقارير الاتحاد البرلماني الدولي، سيسلط هذا الجزء القصير الضوء على تطور تمثيل المرأة والشباب في برلمانات البلدان الأقل نمواً خلال العقد الماضي.

المقدم

- السيدة كلارا أفون - أديغولو، مستشارة الاتحاد البرلماني الدولي، ومؤلفة تقارير الاتحاد البرلماني الدولي عن تمثيل النساء والشباب في برلمانات البلدان الأقل نمواً.



من التعاون الإنمائي الفعال

لا تزال معظم البلدان الأقل نمواً تعتمد اعتماداً كبيراً على المساعدات الخارجية في بنياها الأساسية وموازنتها الاجتماعية. ويشكل الإفلات من العلاقة التقليدية بين "المانحين والمتلقين" وجعل المساعدة جزءاً من إطار أوسع للتعاون الإنمائي الفعال، الذي يشمل العديد من الجهات المعنية، تحدياً كبيراً للبلدان الأقل نمواً. وفي الوقت نفسه الذي قد تكون فيه النتائج الفعلية للمساعدات في البلدان الأقل نمواً دون المستوى المطلوب، فإن التزامات البلدان المتقدمة النمو برفع مستوى المساعدات الجيدة لم تتحقق بعد. ولا تزال الرقابة البرلمانية على المساعدة والمشاركة في عمليات التعاون الإنمائي الوطنية والعالمية ضعيفة. وستنظر هذه الجلسة في هذه المسائل وغيرها من مسائل تمويل التنمية التي سلط برنامج عمل الدوحة الضوء عليها من خلال منظور برلماني، وفي ضوء دراسة الحالة التي أجراها الاتحاد البرلماني الدولي مؤخراً في رواندا.

أسئلة رئيسية

- كيف يمكن زيادة فعالية المساعدة والتعاون الإنمائي للبلدان الأقل نمواً؟
- كيف يمكن استخدام المساعدة للاستفادة من مصادر التمويل الإنمائي الأخرى في البلدان الأقل نمواً؟
- ما هي القيود الوطنية والعالمية القائمة أمام حشد الموارد المحلية في البلدان الأقل نمواً؟
- كيف يمكن تعزيز الرقابة البرلمانية على التعاون الإنمائي في كل من البلدان المتقدمة النمو والبلدان النامية؟

المقدمون

- السيدة نيللي كاشومبا بوتيتي موتي، رئيسة الجمعية الوطنية في زامبيا
- السيد فيتاليس ميجوا، المدير التنفيذي لمنظمة واقع المعونة في إفريقيا، والرئيس المشارك للشراكة العالمية من أجل التعاون الإنمائي الفعال
- السيد ألكسندر أوربوردان، مستشار في الاتحاد البرلماني الدولي، مؤلف كتاب الإشراف البرلماني على التعاون الإنمائي: دراسة حالة برلمان رواندا



17:20-15:50 البلدان الأقل نمواً والحوكمة: التحدي المتمثل في الإصلاحات المؤسسية

يمثل ضمان الحوكمة الرشيدة والفعالة على جميع المستويات، بما في ذلك عن طريق زيادة المشاركة الديمقراطية وتعزيز القدرة المؤسسية، هدفاً هاماً لبرنامج عمل الدوحة وأولوية قصوى للاتحاد البرلماني الدولي.

وإن الحوكمة الرشيدة شرط ضروري للسلام والتنمية في كل مكان، بما في ذلك البلدان الأقل نمواً. وتتطلب الحوكمة أولاً وقبل كل شيء أن تكون جميع عمليات صنع القرار شفافة ومسؤولة، وبمناى عن الفساد، تماماً على الصعيدين الوطني والدولي، وأن تمثل جميع الفئات والطبقات الاجتماعية، وأن تكون مجهزة تجهيزاً ملائماً لتقديم الخدمات إلى الشعب. والبرلمانات مؤسسة رئيسية للحكومة تتمتع بقدر كبير من الرقابة والسلطة التمثيلية. غير أن الكثير من برلمانات البلدان الأقل نمواً لا تزال تعاني من نقص في القدرة على ممارسة وظائفها الدستورية وقميل إلى استبعاد فئات هامة، مثل النساء والشباب، فضلاً عن المهمشين. وستعكس هذه الجلسة إصلاحات الحوكمة البالغة الأهمية للبلدان الأقل نمواً، بدءاً بتأسيس البرلمان.

أسئلة رئيسية

- ما هي تحديات الحوكمة الرئيسية التي يتعين على البلدان الأقل نمواً مواجهتها، بما في ذلك في حدود المؤسسات الدولية؟
- ما هي العقبات الرئيسية أمام إصلاحات الحوكمة في البلدان الأقل نمواً؟
- كيف يمكن لبرلمانات البلدان الأقل نمواً أن تصبح أكثر تمثيلاً للنساء والشباب والفئات الأخرى، مع تعزيز دورها الرقابي؟
- ما هو الدور الذي تؤديه الجهات الفاعلة مثل الأحزاب السياسية، ووسائل الإعلام، والمجتمع المدني في إصلاحات الحوكمة في البلدان الأقل نمواً؟

المقدمون

السيدة ماريا أنجلينا سارمنتو، نائب رئيس البرلمان، تيمور-ليشتي

السيدة نفيسة شاه، الجمعية الوطنية في باكستان (مدعوة)

السيدة سارة مارغريت سيكينيس-تولفسن، منسقة الأمم المتحدة المقيمة، جمهورية لاو الديمقراطية الشعبية

17:30-17:20 الجلسة الختامية: الخلاصات الرئيسية

السفير كورتيناى راتراي، رئيس ديوان الأمين العام للأمم المتحدة

سعادة السيد مارتن تشونغونغ، الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

Parliamentary Forum at the 5th UN Conference on the Least Developed Countries (LDC5)



4 March 2023, Doha, Qatar
Exhibition Hall 1, QNCC

10:00 – 10:30 Opening Session

Mr. Duarte Pacheco, President of the Inter-Parliamentary Union

H.E. Hassan bin Abdullah Al-Ghanim, Shura Speaker, Shura Council of the State of Qatar

Ms. Rabab Fatima, UN Under-Secretary-General and High Representative for the Least Developed Countries, Landlocked Developing Countries and Small Island Developing States

H.E. Mr. Csaba Kőrösi, President of the 77th session of the General Assembly

10:30 – 12:30 The LDCs in perspective: unresolved challenges, untapped opportunities

Drawing on the Doha Programme of Action (DPoA) adopted during the first part of the LDC 5 conference (March 2022), and with a focus on commitments to build productive capacities, increase productivity, support inclusive growth, and reduce economic and environmental vulnerabilities, this session will provide an overview of the structural economic issues that LDCs continue to deal with as well as the opportunities these countries may have to free up their own development potential. The discussion will take the cue from the Parliamentary Message to the LDC 5 adopted at the 143rd IPU Assembly in Madrid (November 2021), and reflect on how parliamentarians can help implement the far-reaching economic and social justice agenda of the DPoA.

Leading questions

- Is the global economic system sufficiently supportive of the LDCs?
- How can the LDCs diversify their economies and improve productivity?
- How can the LDCs scale up investments in infrastructure, health, education and other public goods?
- How can the LDCs fend off the growing threat of climate change?

Presenters

- **Hon. Mr. Saber Chowdhury**, Honorary President of the IPU, Member of Parliament, Bangladesh
- **Hon. Ms. Rebecca Yei Kamara**, Member of Parliament, Sierra Leone (invited)
- **Mr. Taffere Tesfachew**, Member of the UN Committee for Development Policy, Acting Managing Director, UN Technology Bank for the LDCs
- **Dr. Arjun Kumar Karki**, Global Coordinator, LDC Watch

12:30 – 13:00 Women and youth representation in LDC parliaments: the current state of play

The DPoA includes specific targets on the inclusion of women and youth at all levels of decision-making in political, economic and public life. These same objectives have long been central to the IPU's democracy mission..

Drawing on IPU reports, this short segment will highlight the evolution of women and youth representation in LDC parliaments over the past decade.

Presenter

- **Ms. Clara Affun-Adegbulu**, IPU consultant, author of IPU reports on women and youth representation in LDC parliaments

13:00 – 14:30 Luncheon offered by the Shura Council of Qatar

14:30 – 15:45 Multi-stakeholder partnerships and aid in LDCs: toward more effective development cooperation

Most LDCs remain highly dependent on foreign aid for their infrastructure and social budgets. Escaping the traditional “donor-recipient” relationship and making aid part of a larger framework for *effective development cooperation* involving multiple stakeholders is particularly challenging for the LDCs. At the same time that the actual results of aid in LDCs may be wanting, developed countries’ commitments to scaling up good quality aid remain unrealized. Parliamentary oversight of aid and engagement in national and global development cooperation processes remain weak. This session will explore these and other such issues of development finance highlighted in the DPoA through a parliamentary lens and in the light of a recent IPU case study in Rwanda.

Leading questions

- How can aid and development cooperation to the LDCs be made more effective?
- How can aid be used to leverage other sources of development finance in the LDCs?
- What national and global constraints are there to mobilizing domestic resources in the LDCs?
- How can parliamentary oversight of development cooperation be strengthened in both developed and developing countries?

Presenters

- **Hon. Mrs Nelly Kashumba Butete Mutti**, Speaker, National Assembly of Zambia
- **Mr. Vitalice Meja**, Executive Director of Reality of Aid Africa, and Co-Chair of the Global Partnership for Effective Development Cooperation
- **Mr. Alexander O’Riordan**, IPU consultant, author *Parliamentary Oversight of Development Cooperation: Case Study of the Parliament of Rwanda*

15:50 – 17:20 The LDCs and governance : the challenge of institutional reforms

Ensuring good and effective governance at all levels, including by increasing democratic participation and enhancing institutional capacity, is an important objective of the DPoA as well as a top priority for the IPU,

Good governance is a necessary condition to peace and development everywhere, including in the LDCs. Governance requires first and foremost that all decision-making at both national and international levels be fully transparent and accountable, immune to corruption, representative of all constituencies and social classes, and properly equipped to deliver to the people. Parliaments are a key institution of governance with great oversight and representative authority. Yet many LDC parliaments remain under-capacitated to exercise their constitutional functions and tend to exclude important groups, such as women and youth, as well as the marginalized. This session will reflect on governance reforms that are most critical to the LDCs, beginning with the institution of parliament

Leading questions

- What are the key governance challenges that LDCs must contend with, including within the confines of international institutions?
- What are the main obstacles to governance reforms in the LDCs?
- How can LDC parliaments become more representative of women, youth and other groups, while strengthening their oversight role?
- What role do actors such as political parties, the media, and civil society play in governance reforms in the LDCs?

Presenters

- **Hon. Ms. Maria Angelina Sarmento**, Vice President of Parliament, Timor Leste
- **Hon. Ms. Nafisa Shah**, National Assembly of Pakistan (invited)
- **Ms. Sara Margrethe Sekkenes-Tollefsen**, UN Resident Coordinator, Lao PDR

17:20 – 17:30 Closing session: main takeaways

Ambassador Courtenay Rattray, Chief of Staff to the United Nations Secretary-General

Mr. Martin Chungong, Secretary General of the Inter-Parliamentary Union